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.ir فناوری های آن ور بوم

کشفگیاهیکهفتوسنتزنمیکند
ایسنا: محققان دانشکده علوم دانشگاه کوبه موفق 
به کشف گونه گیاهی تازه ای در ژاپن شده اند که نه 

فتوسنتز کرده و نه شکوفه می دهد.
به گزارش ســای تک، این گیاه که »گاســتوردیا 
Gastrodia kuroshi�(  » سکوروشیمنســی
mensis( نــام دارد، در جزیره نیمه گرمســیری 

کوروشیما در جنوب ژاپن شناسایی شده است.
 این گیاه یــک گونه تــازه میکوریزا موســوم به 
به  نیازی  mycoheterotrophic اســت کــه 
فتوسنتز برای تغذیه نداشــته و در عوض بر انگل 
میزبــان خــود تکیــه دارد. این گیــاه همچنین 
کلیستوگاموس)بسته زام( اســت؛ بدان معنی که 
گل هــای آن هیچ گاه شــکوفه نمی کنند.گیاهان 
mycoheterotrophic از مدت هــا پیش توجه 
محققــان را به خود جلب کرده بودند اما اطلاعات 
کمی در مورد آن ها وجود داشت زیرا بسیار کوچک 
و نادر هســتند و مشاهده آن ها بسیار سخت است 
و همچنین بیشــتر در فضای تاریک زیر درختان 
جنگل ها می رویند. اندام هــای بالایی این گیاهان 
نیــز تنها در دوره هــای میوه دهی و گلدهی ظاهر 
می شوند.گیاه تازه گاستوردیا کوروشیمنسیس به 
این خاطر که بســته زام است، توجه محققان را به 
خود جلب کرده است. بسته زام به گونه های گیاهی 
گفته می شود که از گل های با قابلیت خود لقاحی 

برخوردارند، اما جوانه های این گل ها بسته هستند.

مصرفمکملکلســیمبهقلب
آسیبمیزند

ایسنا: دانشمندان دانشکده پزشکی دانشگاه جانز 
هاپکینز دریافته اند که مصرف کلســیم به شکل 
مکمل می تواند خطر ایجاد پلاک در رگ ها و آسیب 
قلبی را افزایش دهد. به گزارش تک تایمز، محققان 
پس از بررسی 10 ســال آزمایش های پزشکی بر 
روی بیش از 2700 نفر اظهار کردند که نتایج این 
تحقیقات بر نگرانی های فزاینده در مورد خطرات 
احتمالی مکمل ها افزوده است. پژوهش های پیشین 
نشان داده بود که مکمل های کلسیم پردازش شده 
بویژه در افراد مسن در اسکلت جذب نشده یا بطور 
کامل توسط ادرار دفع نمی شوند، از این رو احتمالاً 

در بافت های نرم بدن انباشت می شوند.
دانشمندان همچنین می دانستند که با بالاتر رفتن 
سن، پلاک ها در رگ اصلی بدن یعنی آئورت و سایر 
شریان ها تجمع کرده و با ایجاد عایق در برابر جریان 

خون، خطر حمله قلبی را افزایش می دهند.
این نتایج نشــان داده بود که احتمال ابتلای 20 
درصد گــروه مذکور به بیمــاری قلبی حدود 27 
درصد کمتر از کسانی که کمتر از 400 میلی گرم 

کلسیم روزانه مصرف می کردند، بود.
اما زمانی که شرکت کنندگان براساس شکل مصرف 
کلسیم مورد بررسی قرار گرفتند، محققان دریافتند 
افرادی که مقادیر بالایی از مکمل های کلســیم را 
دریافت کرده بودند، میزان انباشــت آن در عروق 
کرونر آن ها بیشــتر از کسانی بود که این ماده را با 

رژیم غذایی دریافت کرده بودند.

پرورشاستخواندستانساندر
آزمایشگاه

ایسنا: یک هنرمند زن با ترکیب هنر و علم، موفق 
به پرورش اسکلت دست انسان در آزمایشگاه شده 

است.
 Amy به گزارش دیجیتال ترندز،این هنرمند که 
Karle نام دارد ابتدا استخوان های دست یک زن را 
برای ایجاد یک مدل دیجیتال اسکن کرده و سپس 
با اســتفاده از مواد پزشکی و ســلول های بنیادی 
انسانی شروع به چاپ سه بعدی اسکلت این دست 

زیست تخریب پذیر کرد.
در طول دو ســال آینده، این داربســت متلاشی 
خواهد شــد و امید است که ســلول های بنیادی 
شــروع به پرورش بافت و مواد معدنی شــروع به 
ساخت استخوان کنند. پدر و مادر این هنرمند هر 
دو شیمیدانان و بیوشیمیســت بودند و او در یک 
خانواده علمی به دنیا آمده است. وی هدف خود را 
از انجام این پژوهش،کنجکاوی در مورد نحوه گرد 
آمدن ســلول ها و پیدایش اندام های انسانی عنوان 

کرده است.
ایــن کار هنرمندانه وی توجه همــگان را به خود 
جلب کرده و به باور عده ای از محققان زمینه ساز 
پیشــرفت های بزرگتری در این زمینه خواهد شد. 
وی همچنین پروژه های ســلولی بیشــتری را در 
دستور کار خود دارد. وی بر این باور است که با به 
اشتراک گذاری این کار خود با دیگران می تواند به 

پیشرفت در عرصه های علمی کمک کند.

شربتعنابدرکشورتولیدشد
مهر: محققان یک شــرکت دانش بنیان موفق به 
تولید شربت عناب شدند که خواص درمانی برای 
تصفیه خون دارد و برای بیماران مبتلا به دیابت و 

فشار خون نیز موثر است.
لیلا محمد تقی زاده، مسؤول گروه طب سنتی یک 
شــرکت دانش بنیان گفت: ما موفق شدیم پس از 
۳ سال تحقیقات، شربت عناب را به تولید برسانیم.

وی افزود: شــربت عناب تازه ترین فرآورده سنتی 
این شــرکت بوده که از آویشــن شیرازی و عناب 
ترکیب شــده اســت.به گفته وی، این شــربت 
فاکتورهایی دارد که می تواند تصفیه کننده خون 
باشد؛ همچنین استفاده از این شربت می تواند روی 

سندرم متابولیک موثر واقع شود.
وی افزود: شربت عناب می تواند روی چاقی شکمی، 
دیابت و فشــار خون و در کاهش غلظت خون نیز 
مؤثر باشــد. تقی زاده با بیان اینکــه این فرآورده 
صددرصد طبیعی اســت، اظهار داشــت: در این 
محصول به هیچ عنوان شکر وجود ندارد و اکنون 
وارد بازار شده است. به گفته وی، مزاج این فرآورده 

سنتی معتدل مایل به گرمی و تری است.
وی با اشــاره به نحــوه و مقدار مصــرف فرآورده 
شــربت عناب عنوان کرد: روزی ســه بار هر بار 2 
قاشق غذاخوری مصرف می شود که البته در دوران 

بارداری و شیردهی منع مصرف دارد.

درمان برای نانوحسگری عرضه
موثرتراعتیاددرکشور

ایسنا:پژوهشــگران دانشــگاه تهــران به منظور 
تشخیص و شناسایی یک نوع ماده مخدر مصنوعی 
در مایعات زیســتی بدن نانوحسگر دقیقی برای 

درمان مؤثرتر اعتیاد عرضه کردند.
عبــاس فرمانی با اشــاره بــه اثــرات ماده مخدر 
بوپرونورفین گفــت: بوپرونورفین یک ماده مخدر 
مصنوعی اســت که می تواند بــرای درمان اعتیاد 
به مواد مخدر نیز مورد اســتفاده قرار بگیرد. نتایج 
بالینی نشان می دهد که علایم افسردگی می تواند با 
مصرف بوپرونورفین کاهش یابد. با این حال، اختلال 
بوپرونورفین با فعالیت های فیزیولوژیک عادی در 
مایعات ممکن است سبب ایجاد طیف گسترده ای 

از واکنش های فیزیولوژیکی شود.
وی بــا تاکید بر اینکــه کلید اصلی اســتفاده از 
بوپرونورفین، به دســت آوردن هــر دوز درمان و 
آســتانه تحمل به این ماده اســت که از فردی به 
فرد دیگر متفاوت می باشــد، ادامــه داد: در این 
طرح تحقیقاتی برای نیل به این موضوع مهم، یک 
نانوحسگر بمنظور تشخیص دقیق و سریع این ماده 

در مایعات بیولوژیکی بدن معرفی شد.
ایــن محقق افــزود: مزیت عمده این نانوحســگر 
حساسیت و دقت بالای آن است.هرچند بسیاری 
از روش های ارایه شده برای تشخیص بوپرونورفین 
نیازمند مراحل پیچیده آماده سازی نمونه است، اما 
استفاده از نانوحسگر ارایه شده، بسیار ساده است و 

به آماده سازی نمونه نیازی ندارد.

جشنوارهفنآفرینی
»شیخبهایی«اردیبهشتبرگزارمیشود

مهر: دبیر ســیزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی 
شیخ بهایی از برگزاری این رویداد ملی در روزهای 
یکم و دوم اردیبهشت ماه سال ۹۶ در اصفهان خبر 
داد. کورش خسروی گفت: جذب سرمایه گذاران و 
فعالان اقتصادی به جشنواره سیزدهم از مردادماه 
1۳۹۵ آغــاز شــده اســت و امیدواریــم در این 
دوره جشــنواره شــاهد حضور پررنگ تر و قوی تر 

سرمایه گذاران باشیم.
وی افــزود: امیدواریم جشــنواره ســیزدهم برای 
نخستین بار چند فرصت سرمایه گذاری فن آفرینی 
در قالب ابزارهای جدید تأمین مالی مانند صندوق 
پروژه، صندوق جسورانه یا شرکت های دانش بنیان 
پذیرش شــده در بازار SME ها به سرمایه گذاران 

علاقه مند عرضه شود.
وی ادامه داد: به منظور ارتقای کیفیت فرصت های 
ســرمایه گذاری، همه این طرح ها از مسیر داوری 
جشنواره، یعنی بخش طراحان کسب و کار و فن 
آفرینان عبور خواهند کرد و در صورت تایید داوران 
این دوکارگروه طرح ها به ســرمایه گذاران معرفی 

می شوند.
وی اضافه کرد: ســیزدهمین جشــنواره ملی فن 
آفرینی شیخ بهایی روزهای 1 تا 2 اردیبهشت ۹۶ 
همزمان با سومین المپیاد ملی طرح کسب و کار 

دانشجویی برگزار می شود.

فناوری های بومی

 تسنیم     ارتش آمریکا در پروژه ای تسلیحاتی در نظر دارد 
از کرم اژدها در ساخت تسلیحات نظامی استفاده کند.

دانشــمندان ســعی می کنند با تغییر ژنتیکی کرم 
ابریشم، ابریشــمی خاص تولید کنند که ضدگلوله 

باشد.
بر اســاس گزارش defensetech، دانشمندان در 
 )Kraig Biocraft(»آزمایشگاه »کرایگ بیوکرافت
که در شهر ســاوث بند در ایالت ایندیانا واقع است، 
روش تازه ای را برای تولید ابریشم بسیار محکم و با 

قابلیت ارتجاعی فوق العاده به کار گرفته اند.
»جان رایس«)Jon Rice(، مدیر اجرایی آزمایشگاه 
»کرایگ بیوکرافت«)Kraig Biocraft( گفته است 

با اصلاح آرایش ژنتیکی کرم ابریشم می توان محصولی 
بســیار محکم تولید کرد که »ابریشــم اژدها« لقب 

گرفته است.
ارتش آمریکا به مطالعات برای تولید ابریشم ضدگلوله 

با خاصیت ارتجاعی فوق العاده علاقه نشان داده است.
مدیــر اجرایی آزمایشــگاه »کرایــگ بیوکرافت« از 
احتمال امضای قرارداد میان شرکتی که آزمایشگاه 
زیرمجموعه آن است با وزارت دفاع آمریکا برای تولید 

ابریشم ضدگلوله خبر داده است.
به گفته رایس، ارتش آمریــکا می خواهد در صورت 
تولید این نوع خاص ابریشم، آن را در مصارف نظامی 

مورد استفاده قرار دهد.

ارتشآمریکاباکِرم
اژدهاچهمیسازد؟

عزم جدی برای پایان دادن به آلودگی های کربنی

توافق جهانی برای تغییر مسیر صنعت هواپیمایی
 فناوری/ یاســمین مشرف    شما هرگز سفری را آغاز 
نمی کنید مگر اینکه بدانید چگونه به مقصدتان خواهید 
رسید.صنعت جهانی هواپیمایی نیز دقیقاً همین کار را 
انجام داده است.هفته گذشته 1۹0 کشور جهان توافق 
کردند که با تغییر مســیر صنعت هواپیمایی، آلودگی 
کربنی پروازهــای بین المللی را کاهــش دهند.برای 
رســیدن به هدفی که این توافق دنبال می کند خطوط 
هواپیمایی باید هواپیماهای کارآمدتری را مهندســی 
کــرده و به تولید ســوخت های پــاک روی بیاورند. در 
این مطلب به نوآوری هایی کــه این توافق وارد صنعت 
هواپیمایی خواهد کرد و ابزارهایی که خطوط هوایی برای 
کاهش انتشار گازهای گرم کننده زمین به کار خواهند 

گرفت پرداخته شده است.

 کاهش آلودگی کربنی سفرهای هوایی
هواپیماها آلودکنندگی زیادی دارند. هر فروند هواپیما 
در هربار نشســت و برخاســت، برابر ۳هزار دستگاه 
خودرو ایجاد آلودگی می کند و این میزان، روز به روز 
درحال افزایش است. پیش بینی می شود در دودهه 
آینده تقاضا برای مسافرت های هوایی دوبرابر شود و 
این، انتشار آلوده کننده ها از این صنعت را حتی بیش 

از پیش افزایش خواهد داد.
توافق جهانی که هفته گذشته در سازمان بین المللی 
هوانوردی غیرنظامی)ICAO( میان 1۹0 کشور عضو 
این سازمان صورت گرفت به این معنا خواهد بود که 
با وجود افزایش تعداد هواپیماهایی که در سال های 
آینده آســمان جهان را درخواهند نوردید، آلودگی 
کربنی صنعــت هواپیمایی افزایــش نخواهدیافت. 

مسیرهای فناورانه احتمالی زیر می توانند رسیدن به 
این هدف را امکانپذیر بسازند.

 کارایی بیشتر هواپیماها
اگــر از پنجره هواپیمــا به بال هواپیمــا نگاه کرده 
باشید، احتمالاً متوجه یک زایده کوچک باله مانند 
در انتهای آن شده اید. این زایده کوچک که »بالچه« 
نام دارد و مدتی اســت روی بیشتر هواپیماها به کار 
گرفته می شــود به کاهش نیروی پسای مربوط به 
برخاســتن هواپیما کمک کرده و مصرف سوخت را 
کاهــش می دهد. اما بالچه ها فقــط یکی از راه هایی 
هستند که بهره وری هواپیماها را افزایش می دهند. 
خطــوط هواپیمایی باید راه هــای دیگری نیز برای 
کاهش مصرف ســوخت بیابند. ایــن راه ها می تواند 
شامل اســتفاده از مواد سبک تر در ساخت هواپیما، 
موتورهای مقرون به صرف تر و بال های بسیار نازک 
باشد. فناوری های بهتری که در ساخت هواپیماهای 
کاراتر به کار گرفته می شــوند بــه کاهش آلودگی 
حاصل از سایر حوزه ها نیز کمک خواهند کرد. آنی 
پتسونک مشاور بین المللی در صندوق دفاع از محیط 
زیست می گوید صنعت هوانوردی نوعی کرونوکوپیا 
یا شاخ وفور نعمت در نوآوری های فناورانه است که 
این نوآوری ها را به سایر صنایع نیز گسترش می دهد. 

 مسیرهای کوتاه تر
بیشتر پروازها یک مسیر مستقیم را طی نمی کنند. 
هواپیماها به طورمعمول در ایستگاه های رادیویی روی 
زمین مسیریابی می شوند. استفاده از این سیستم، ۵0 

ســال پیش زمانی که سیستم های هوانوردی بسیار 
ابتدایی بود معنا پیدامی کــرد. اما امروزه هواپیماها 
می توانند به جای این سیستم از فناوری ماهواره در 
هوانوردی اســتفاده کنند. انتقال به این فناوری هم 
اکنون در دســت اجراســت. با اعمال فناوری نو در 
خطوط هوایی و کنتــرل ترافیک هوایی، هواپیماها 
قادرخواهند بود مســیرهای مســتقیم تری را پرواز 
کنند و به این طریق مصرف سوخت و آلودگی کربنی 

حاصل از آن را کاهش دهند.
اما این فقط یک راه افزایش بازدهی اســت. خطوط 
هواپیمایی به دنبــال راه های بالقــوه دیگری برای 
جلوگیری از توربولانس یا اغتشــاش هوا که در اثر 
برخورد هواپیما با چاله هوایی ایجاد می شــود و نیز 
جلوگیــری از نیافتن امکان فــرود هواپیما در باند 

فرودگاه هستند.

 زیست سوخت ها
ما تا ســاخت هواپیماهای تمــام الکترونیک فاصله 
زیادی داریم اما در آینده ای نه چندان دور، می توانیم 
شاهد هواپیماهایی باشیم که با سوخت های زیستی 
کار می کنند. این ســوخت ها از مــوادی مثل ذرت، 
نیشکر یا جلبک ها تهیه می شــوند. جلبک ها را به 
عنوان نمونه در نظر می گیریم. این موجودات ساده، 
فوتوسنتز می کنند. با جذب دی اکسید کربن، آب 
و نور خورشــید، جلبک ها اســیدهای چربی تولید 
می کنند که می تواند به سوخت هواپیما تبدیل شود. 
این سوخت ها به شکل موثری »کربن منفی« هستند 
و ســوخت آن ها دی اکسید کربن »اضافی« وارد جو 

نمی کند. سوخت های زیستی، آینده واقعی سفرهای 
هوایی خواهند بود و شما در چند سال آینده مطالب 
بیشتری درباره این سوخت ها خواهید شنید. شرکت 
بویینگ در مشارکت با چندین خط هوایی ژاپنی تا 
المپیک 2020 توکیو، پروازهایی ارایه خواهند کرد که 

با سوخت جلبک انجام می شوند.

 آینده سفرهای بین المللی هوایی
پتسونک توضیح می دهد که از نظر تاریخی، جهش 
قیمت ســوخت، زمینــه را برای نــوآوری در میان 
سازندگان هواپیما و اپراتورهای هواپیمایی فراهم کرد. 
اما وقتی قیمت ســوخت کاهش پیدا کرد، خطوط 
هوایی دلیلی برای ســرمایه گذاری در کارایی پرواز 
نمی دیدند و در نتیجه سرمایه گذاری در زمینه نوآوری 
دچار افت شــد. اما پیام روشن توافق هفته گذشته 
برای خطوط هوایی، آن ها را به سمت تحقیقات بیشتر 
به منظور بهینه سازی هواپیماها و تولید سوخت های 
کم کربن هدایت خواهد کرد. دســتاوردهای بیشتر 
اپراتورها و خطوط هواپیمایی به معنای توقف افزایش 
 انتشــار آلوده کننده ها خواهد بود. هرچند سازمان

 بین المللی هوانوردی غیرنظامی پیش بینی می کند 
توافق صورت گرفته در این ســازمان، تا سال 20۳0 
حدود ۵ تا 7 دلار به قیمت بلیت های هواپیما اضافه 
کند اما برای مردمی که هم اکنون با خشکســالی، 
گرمای شــدید و طوفان های ناشی از تغییرات آب و 
هوایی دست و پنجه نرم می کنند این توافق، دستاورد 

بزرگی به شمار خواهد آمد.
PopularScience:منبع

دانش و فناوری

 فناوری/ آرش خسروانی    پژوهش های 
تازه نشان می دهد با وجود این که عنکبوت ها 
گوش ندارند اما از فاصله چند متری می توانند 
صداها را بشــنوند. این دست یافته به این معنی است 
کــه دنیای عنکبوت ها تنها به حس بینایی و لامســه 
محدود نمی شود. پائول شمبل محقق دانشگاه کرنول 
می گوید :با کمال تعجب متوجه شدیم عنکبوت ها حس 
شنوایی بسیار حساسی دارند و آن ها می توانند صداها را 
از فاصله ای خیلی بیش تر از آن چه در گذشــته تصور 
می شد بشنوند. آن ها از موهای کوچک و بسیار حساسی 
که بر روی پاهایشان قرار دارد، به جای پرده گوش برای 

تشخیص صدا استفاده می کنند.
دانشــمندان پیش از این پژوهش نیز می دانستند، 
موهایــی که بر روی پاهــای جلویی عنکبوت قرار 
دارد نسبت به ارتعاش های موجود در هوا حساسند 
ولی آن ها گمان می کردند این حساســیت، تنها به 
صداهایی محدود می شود که در چند سانتی متری 
بدن عنکبوت تولید می شــود. آن ها فکر می کردند 
عنکبوت ها نمی توانند پس از احساس صدا آن را به 
 صورت فعالیت های عصبی در مغز خود درک کنند .
این موضوع به این معنی است که عنکبوت ها امواج 
صوتی را حس نمی کنند بلکه آن ها را می شــنوند. 
الگوهای گرفته شده از مغز عنکبوت نشان می دهد 
آن هــا صدای دســت زدن و صحبت انســان ها را 
تا فاصله بیــش از ۵ متر نیز می شــنوند. آن ها به 
صداهایی که فرکانســی بین 80 تا 120 هرتز دارد 

حساسیت بیش تری نشان می دهند.
جالب است نحوه دستیابی به این نتایج را نیز بدانید.
این یافته ها بعد از موفقیت پائول شــمبل و تیمش 
در ضبط فعالیت های مغزی نوعی از عنکبوت به نام 
عنکبوت جهنده بدست آمده است.ضبط مستقیم 
فعالیت های مغز یک عنکبوت از لحاظ فنی شاهکار 
محسوب می شود زیرا بدن عنکبوت مانند لاستیک 
باد شده اتومبیل تحت فشار است و در تلاش های 
قبلی بــرای ضبط صدای نورون های مغز عنکبوت، 
معمولاً زمانی که سوراخی را در پوسته بیرونی بدنش 

به وجود می آوردند عنکبوت می ترکید.
این تیــم در ابتدا نحوه پــردازش اطلاعات بصری 
عنکبوت را مورد بررســی قــرار داد. اما یک روز به 
طور تصادفی فعالیت های نورونی در منطقه عمیق 
تری از مغز عنکبوت ضبط شــد.آن ها برای ضبط 
صدای فعالیت های نورونی از یک بلندگو اســتفاده 
می کردند.زمانی که یک نورون شلیک  می گردد)به 
انتقال پیام عصبی توسط نورون در اصطلاح شلیک 
نورون می گوینــد( صدای انفجــار مانندی تولید 
می شود .محققان به وسیله بلندگو قادرند این صدا 
را بشــنوند. آن روز هنگامی که یکی از کارکنان در 

حال بلند شــدن از صندلی خود بود صندلی اش بر 
روی زمین کشیده شد و صدایی تولید کرد. ناگهان 
صدای انفجار مانندی از بلندگو ها شــنیده شد . با 
تکرار این عمل محققان پی بردند که صدای حاصل 
از کشیده شــدن صندلی روی زمین سبب شلیک 
نورون ها در مغز عنکبوت شده است. آن ها فهمیدند 
صدای دســت زدن هم ســبب شــلیک نورون ها 
می شــود و با تغییر فاصله شان با عنکبوت به این 
نتیجه رسیدند که عنکبوت ها به صدای دست زدن 
تا فاصله بیــش از ۵ متر هم واکنش می دهند. این 
مشاهدات سرآغاز و شروعی حیرت انگیز برای ماه ها 

و سال ها تلاش و تحقیق بود.پژوهشگران برای اینکه 
دقیقاً بدانند عنکبوت ها چطور می توانند صدا ها را 
بشنوند،چند قطره آب را بر روی پاهای عنکبوت قرار 
دادند تا ارتعاش های موهای آنان را کم کنند. شلیک 
نورون های شنوایی در مغز متوقف شد یعنی موهای 
موجود در پاهای عنکبوت سبب تشخیص صدا در 
اوست و بدون وجود این موها شنوایی برای عنکبوت 

امکان پذیر نیست.
اگر چه عنکبوت ها حس شنوایی حساسی دارند اما 
به دلیل اینکه مغز آن ها به شیوه متفاوتی نسبت به 
انسان این اطلاعات را پردازش می کند، صداهایی که 
 آن ها می شنوند شبیه به یک تماس تلفنی بد است ؛

 درست است که آنان می شنوند اما این صدا واضح، 
مفهوم و مشخص نیست.

عنکبوتهاگوشندارنداماصدارامیشنوند



 * دکتر رشید جعفرپور   
طبــق نظریه کارکرد گرایــی، در نظام 
اجتماعی هر پدیده یا ساختار ایجاد شده 
باید کارکردی متناسب داشته باشد تا 
اثرات مفید خود را در فرآیند تحولات و 
کارکردهای اجتماعی داشته باشد و اگر 
تحت هر شرایطی آن پدیده یا ساختار 
نتواند به کارکرد خود ادامه دهد، برای 
جامعه مضر یا حداقل بی فایده خواهد 
بود. برای تبیین بحث به یک نمونه در 
 سطح فردی و اجتماعی اشاره می کنم .

داشتن وسیله نقلیه برای نقل و انتقال 
جزو ضروریات زندگی بشــری بوده و 
هســت، اما لوکس گرایــی و مدزدگی 
چنان بر این وســیله حیاتی غلبه پیدا 
کرده که اصل داشتن آن برای حمل و 
نقل به حاشیه رفته و عملاً برای خیلی 
از انسان ها به وسیله تفاخر تبدیل شده 

است. 
داشــتن دانش و مهارت آموزشی در 
جوامع نو نیز یکی از ملزومات زندگی 
شده و همه ساختارهای شغلی، اداری، 
خدماتی، صنعتی، فنی و... برای تامین 
نیروی انسانی خود به افراد توانمندی 
نیاز دارنــد که در مراکز آموزشــی و 
حرفه ای معتبر بــه تحصیل پرداخته 
باشــند و مدرک متناســب با نیاز آن 
ســاختار اجتماعی را تحت مدیریت 
تخصصی و نظام مند واحد آموزشــی 
به ویژه دانشــگاه، دریافت کرده باشند 
و آن دانشــگاه یا واحد آموزشی معتبر 
توان تخصصی فــرد را در یک فرایند 
آموزش محــور و بــدون دخالت های 
غیرتخصصی تأیید کند. اما اگر به هر 
دلیلی فرایند تامین نیروی اشتغال در 
ساختارهای گوناگون اجتماعی مبتنی 
بر یک استاندارد علمی - مهارتی نباشد 
و افراد براساس فرایندهای غیرحرفه ای 
در مناصب شغلی به کار گرفته شوند و 
داشتن مهارت های آموزشی و حرفه ای 
متناســب با اســتانداردهای علمی و 
پژوهشــی به عنوان یــک عامل مهم 
در این انتخاب معیار نباشــد، در این 
 صورت است که مدرک دانشگاهی و یا 
حرفه ای از کارکــرد اصلی خود کنار 
گذاشته می شود و به عنوان یک موضوع 
تزیینی لحاظ می شــود. مدرک گرایی 
دامن گیر بسیاری از کشورها، از جمله 

کشور ماست، به نحوی که رشد آموزش 
عالی، که اتفاقاً باید نقطه قوت نظام در 
عدالت آموزشی و توسعه بومی دانش 
در شرایط حاضر باشد، به دلیل وجود 
عوامل گوناگــون فرهنگی، اجتماعی، 
ساختاری و شغلی این مسأله را تقویت 
کرده اســت. جمعیت جوان کشــور 
می طلبد که آموزش عالی نیز به همان 
میزان متناسب با تحولات جهانی، که 
اطلاعات محور و فناوری محور اســت، 
توسعه بیابد. بنابراین، داشتن حدود نیم 
میلیون دانشجو در شرایط کنونی برای 
آینده کشور لازم است.عارضه مدرک 
گرایی را باید از سرمنشاهای گوناگون 
شناسایی و درمان کرد. به نظر می رسد 
نخســتین راهکار کار فرهنگی باشد.

رســانه ها، صاحبنظران، پژوهشگران، 
سیاســتگذاران، برنامه ریزان، استادان 
حوزه و دانشــگاه و همه کسانی که به 
عنوان مرجع فکری و فرهنگی جامعه 
هستند، در این زمینه مسؤول هستند. 
بایــد این فرهنگ را در نســل جدید 
تقویت کنند که صرف زمان و امکانات 
در یک دوره تحصیلی چند ساله برای 
آموختن دانش و مهارت در یک رشته 
شغلی و نیز کسب و ارتقای مهارت های 
فردی و اجتماعی برای مدیریت بهتر 

زندگی است نه یک موضوع تزیینی.
اینکه سیاست های آموزش عالی  دوم 
کشور باید به گونه ای تنظیم شود که 
افراد با دانش، توانایی ها و مهارت های 
متناســب و کافی بتواننــد در فرایند 
عالی  تحصیلــی  دوره های  پذیــرش 
پذیرفته شــوند و افرادی که از دانش، 
مهارت و توانایی لازم برخوردار نیستند 
در مســیرهای شــغلی دیگر هدایت 
شوند.سوم اینکه سیاست های اشتغال 
و انتصــاب در ســاختارهای گوناگون 
اداری، صنعتــی و خدماتی به گونه ای 
تنظیم شــوند که مدرک دانشگاهی و 
حرفه ای به عنوان یک شــرط ضروری 
و لازم برای فرایند های شــغلی و نه به 
عنوان یک شرط مکمل، لحاظ شود و 
افرادی که نتوانسته اند دانش و مهارت 
کافی برای احراز یک منصب شغلی و 
یا اجتماعی کسب کنند در آن جایگاه 

قرار نگیرند.
*مدرس دانشگاه شاهد تهران

یادداشت

 جامعه حرفه ای/ سمانه عظیمی    
کتاب »تحریک مغناطیسی فراجمجمه ای 
در پژوهش و درمان« نوشــته مارک اس 
جورج و رابرت اچ. بلمیکر دو استاد ممتاز 
دانشگاه پزشکی کارولینای جنوبی است 
که دکتر رضا رستمی روانپزشک دانشگاه 
تهران و دستیارانش رضا کاظمی، ساناز 
خمامی و محمد حبیب نژاد آن را ترجمه 

کرده اند.
انتشارات دانشگاه تهران در سال جاری 
این اثر مهم را با قیمت 23 هزار تومان به 
چاپ رسانده است.نویسندگان این اثر در 
خصوص ترجمه این کتاب به زبان فارسی 
نوشته اند: »بسیار خرسندم که این کتاب 
از ســوی همکارم دکتر رضا رستمی به 

فارسی برگردانده شده است. 
امید من آن است که خوانندگان این کتاب، 
از این فناوری نوین، تحریک مغناطیسی 
فراجمجمه ای کــه در حال ایجاد تحول 
در پژوهش و درمــان بالینی اختلالات 
روانپزشکی است، چیزی بیاموزند. امید 
دیگر من آن اســت که روانپزشــکان و 
ســایر بالینگران در ایران از TMS برای 
درمان بیماران اســتفاده کنند و از درد و 
رنج آنان بکاهند. امید آخر من این است 
که درمانگران ایرانی در حوزه TMS به 
اکتشافاتی دست یابند و این یافته ها را با 
دیگران به اشتراک بگذارند. می خواهم 
شخصاً از دکتر رســتمی بابت انجام این 
ترجمه و تســهیل انتقــال اطلاعات به 
صورت دو طرفه بین ایران و ایالات متحده 
قدردانی کنــم.«در همین باره دکتر رضا 
رستمی در گفت و گو با خبرنگار ما درباره 
این کتاب می گوید: پایان قرن بیستم را 
می توان به نوعی پایان یکــه تازی روان 
داروشناسی و نوروشــیمی در تبیین و 
درمان عملکــرد طبیعــی و اختلالات 
عملکردی مغز دانست. با گسترش استفاده 
از رایانه های شخصی و بالطبع گسترش 
پژوهش های عصب روانشناختی، شاهد 
عرضه نظریات نو برای تبیین نحوه عملکرد 
مغز در شرایط نرمال و اختلالات بوده ایم 
که این بار به جای تمرکز بر کاســتی یا 
فزونی نوروترانسمیترها به عنوان عامل 
اصلی، شاهد ارایه فرضیه هایی با تمرکز 
بر نوروالکتریسیته مغزی بوده ایم که به 
نوعی می توان ســرآغاز این نهضت را در 
کارهای هاکسلی و هاچکین در نیمه قرن 
بیستم یافت که با مطالعه شکل گیری 
و انتقال عصبی در نورون ها و ارایه مدل 
ریاضی برای آن جایزه نوبل را به صورت 

مشترک دریافت کردند.وی می افزاید: با 
توجه به فقدان منابع روزآمد در این حیطه 
و با توجه به اینکه کتاب حاضر که حاصل 
تجربیات کلینیکی و پژوهشی دکتر جورج 
و همکاران شان در این حیطه به عنوان یک 
منبع اصلی برای تمام کشورها محسوب 
می شود، تصمیم به ترجمه و انتشار آن 
گرفته شد تا با تسهیل اســتفاده از این 
منبع ارزشمند برای همکاران علاقمند 
و دانشجویان روانپزشکی-روانشناسی و 
نوروساینس قدمی در تسهیل و تسریع 
کاربری این روش ها برداشته باشیم.درباره 
فصل های این کتاب باید تأکید کرد که 
فصل یک این کتاب با نگاهی جامع، کلیات 
تحریک مغناطیســی فراجمجمه ای-

تاریخچه-مکانیسم ها و اصول فیزیکی و 
ایمنی را مرور می کند تا آشنایی لازم را 
با قوانین و نظریه های مرتبط با این روش 

برای خواننده فراهم سازد. 
در فصل دوم، شــیوه های ارایه تحریک 
مغناطیسی فراجمجمه ای برای کاربرد 
در مطالعــه عملکرد مغــزی و درمان 
اختلالات به تفصیل بحث شده است. 
فصل ســه کتاب را فصلی جذاب برای 
علاقمنــدان بــه نوروســاینس پایه و 
پژوهشگران این حیطه معرفی کرده اند تا 
با مطالعه بنیادی نوروفیزیولوژی مرتبط 
با تحریک مغناطیسی فراجمجمه ای 
آشنا شوند. فصول چهارم تا هشتم این 
کتاب بر کاربرد بالینی تمرکز کرده است 
تا بالینگران را با روش کاربست و نتایج 
پژوهش و درمان های صورت گرفته در 
اختلالاتی مانند صرع، درد، مشکلات 
حرکتی، افســردگی عمــده، اختلال 
دو قطبی به ویژه شــیدایی، اختلالات 
اضطرابی و اســکیزوفرنی آشــنا کرده 
به نحوی که جســارت بالینگران برای 
تصمیم به استفاده از این روش را با تکیه 

بر داده های عملی افزایش می دهد.
 فصل 9 به پژوهش های تصویربرداری 
مغزی مرتبط به تحریک مغناطیسی 
فراجمجه ای می پــردازد و می توان آن 
را نقطه آغازی برای پژوهشگران علوم 
اعصــاب دانســت تــا از روش و نتایج 
تصویربرداری کارکردی مغز مرتبط با 
روش های تحریک مغزی مطلع شوند.

در پایان کتاب هم مولفان به افق های در 
پیش روی این روش پرداخته اند که هر 
یک از این موارد می تواند نقطه شــروع 
پژوهش های پایه و بالینی ارزشمندی 

برای علاقه مندان باشد. 

کتابخانه تخصصی 

 جامعه حرفه ای/ فاطمه زارعی  
یکــی از مهم ترین پرســش هایی که ممکن 
است هر دانشــجویی در بدو ورود به دانشگاه 
از خود یا اطرافیان بپرســد، در خصوص شیوه 
تدریس استادان دانشگاه محل پذیرش است. 
اینکه آیا اســتاد مورد نظر به خوبی درسی را 
ارایه می دهد یا نه، آیا لازم اســت در ترم اول 
با آن استاد درسی را انتخاب نکنیم تا ترم بعد 
که اســتاد دیگری جایگزینش می شود و ده ها 
پرســش دیگر تا اینکه روز نخست کلاس فرا 
می رســد. هر کدام از اســتادان که به کلاس 
می آیند حتی در شــیوه نشستن و برخاستن 
نیز با یکدیگر متفاوت هســتند. استادی فقط 
روی صندلی می نشیند و درس می دهد، استاد 
دیگر اصلاً کاری با صندلی خودش ندارد و میان 
دانشجویان می نشیند یا استادی فقط پای تخته 
می رود و حتی مباحث تئوریک را هم می نویسد 

تا دانشجویان جزوه تهیه کنند. 
روز اول همــه تفاوت های تدریس اســتادان 
مشــخص می شود. هر استاد در تلاش است با 
بهره گیری از ســال ها تجربه و مطالعه ای که 
داشته بهترین شــیوه تدریس در نوع خودش 
را ارایه دهد تا علاوه بر تاثیرگذاری بر دانشجو 
بتواند روش های کســب دانش، عادات روحی 
خاص، شــیوه های طرح پرســش و مسأله و 
حتی طرز فکر کردن و اندیشــیدن را به آنان 
بیاموزد. اما این موضوع تنها از نگاه استادان قابل 
بررسی نیست. در نهایت تنها کسانی می توانند 
درباره شیوه های کارآمد تدریس استادان نظر 
بدهند که زیر دســت آن ها تربیت می شــوند 
یعنی دانشجویان. اینکه در نهایت استاد چقدر 
می تواند کلاس را در یک ترم به سرفصل های 
مورد نظر نزدیک ســازد و در دانشجو روحیه 
جســت و جو برای یافتــن حقیقت را تقویت 
کند، وابسته به برنامه آموزشی و روشی است 
کــه او به کار می بندد تا دانشــگاه، خودش و 
دانشــجو به مقصد نهایی برســند. اما در این 
میان، همیشه جای نقد هم وجود دارد. استادان 
همیشه در جامعه قابل احترام بوده و هستند 
ولی انتقادهایی به سیستم آموزشی به ویژه در 

دانشگاه ها همیشه وارد می شود. 

 تدریس ها به روز نیست
حمیدرضا امامی دانشجوی دکترا در دانشگاه 
علامه طباطبایی یکی از آن افرادی است که به 
شدت از سیستم آموزشی استادان این دانشگاه 
گله دارد و به خبرنگار ما می گوید: ارزیابی من 
از وضعیت تدریس استادان اصلاً خوب نیست. 
به این دلیل که بیشتر استادان مطالب قدیمی 
ارایــه می دهند و کمترین تــلاش را برای به 
روز کردن اطلاعات شان نشــان می دهند. از 
نظــر تکنیکی هم بیشــتر روش های تدریس 
سنتی است و ســطح محتوای آموزشی ما با 

سرفصل های به روز دنیا بسیار فاصله دارد.
این دانشجو تأکید می کند که دانشجویان دیگر 
هم به این شــیوه های تدریس هیچ اعتراضی 
نمی کنند چون بیشترشان برای کسب نمره به 
دانشگاه آمده اند. متأسفانه دانشجویان منفعل 
شــده اند و تنها برای عده کمی دغدغه علمی 

خیلی مهم است .

 فضای سالم نقد ایجاد شود 
اما نکته جالب اینجاســت که بیشتر استادان 
دانشگاه هم بر شیوه های تدریس یکدیگر نقد 
می گذارند. شاید کمتر استادی را می توان دید 
که از شیوه تدریس سایر استادان انتقاد نکند و 
البته به این معنا هم نیست که شیوه تدریس 
خودش بدون نقص باقی مانده اســت. به طور 
مثال، یکی از استادان که موقع امتحانات پایان 
ترم به هیچ عنوان پاسخگوی هیچ اعتراضی به 
نمره دانشجویانش نیست بر استاد دیگری نقد 
وارد می کند که چرا شرط نمره دادنش، خرید 

کتاب هایش توسط دانشجویان است!
اینکه فضای سالم نقد و انتقاد در سیستم آموزش 
عالی ایران وجود داشته باشد موضوعی بسیار 
سازنده اســت اما با پشت سر هم انتقاد کردن 
و به روی یکدیگر نیاوردن هیچ مشــکلی حل 
نمی شود. به نظر می رسد حتی بیشتر استادان 
دانشگاه هم در صدد هســتند در کارگاه های 
آموزشی بهترین شیوه تدریس شرکت کنند، 
مســأله ای که دانشگاه ها باید متولی آن باشند 
اما متأســفانه این روزها هر نــوع کارگاهی در 
دانشگاه برگزار می شود به جز کارگاه هایی که 
برای ارتقای سطح سواد دانشجویان و افزایش 

تاثیر تدریس استادان، مفید است. 

 روش های تدریس معلم محور است 
پرویز مصلی نژاد مدیرگروه مترجمی خبر در 
دانشکده خبر نیز در گفت و گویی با خبرنگار ما 
به عنوان فردی که سال هاســت در این سمت 
فعال بوده و با اســتادان زیادی سر و کار دارد 
به پرسش ما اینگونه پاسخ می دهد: متأسفانه 
روش هاي تدریس در کشــور مــا هنوز معلم 
محور است. به عبارت دیگر همواره معلم جلوي 
کلاس پاي تخته و روي سکویي بالاتر از کف 
سخنراني مي کند و دانشپذیران ساکت نشسته 
گوش مي دهند یا مشــغول یادداشت برداري 
هستند. در حالیکه در کشورهاي توسعه یافته 
از شیوه هاي به روز معلم در میان فراگیران است 
و یادگیري به صورت فراگیر محور یا مشارکتي 
اتفاق مي افتد. وی ادامه می دهد: در این شیوه 
فراگیران در راستاي نیل به هدف مشترک دوره 
همکاري مي کنند. در این شیوه رقابت معني 
ندارد. عاملي که در روش هاي سنتي متأسفانه 
فراگیران را بخیل بار مــي آورد و به جاي هم 
آمــوزي و کار گروهــي در جســت و جوي 
هدف هاي فردي و پنهان کردن یافته هایشان 
خواهند بود.این اســتاد دانشگاه یک نقد هم 
وارد کرده و تأکید می کند: متأسفانه این روش 
فراگیران را در یک چرخــه رقابت کاذب قرار 
مي دهد که در نهایت باز هدف هاي فردي دنبال 
مي شود. امروزه متخصصان حتي رقابت ازنوع 
سالم را نیز مردود مي دانند. به امید روزي که 
کلاس مانند یک جامعه کوچک حس همکاري 
و تعــاون را در فراگیران ما القا کند که در آن 
همه اعضا با احساس تعلق به جامعه گام هاي 
استوار در راستاي کسب هدف مشترک بردارند.

  اصلی ترین مشکل آموزش عالی در پستو!
شیوا آهاری دانشجوی دانشــگاه یزد که ترم 
نخست تحصیلی را پشت سر می گذارد از شیوه 

تدریس اســتادان خود راضی به نظر نمی رسد 
و بر این باور اســت که استادان فقط یکدیگر 
را نقــد می کننــد و در ظاهر به هــم احترام 
می گذارند. وی می گوید: کارشناسان آموزش 
عالی در کشــور ما زیادنــد؛ در واقع به تعداد 
روســا، معاونان و استادان دانشگاه ها در کشور 
کارشناس آموزش عالی داریم. نظراتی که اگر 
چه همه برخاسته از تجربیات سال های تدریس 
است اما متأسفانه مدون نشده و هیچ مسؤولی 
درباره این مسایل تصمیم گیری درستی به کار 
نمی گیرد که روزی شیوه تدریس در ایران به 
روز شود. مسأله ای که این روزها در چند لایه 
پنهان شده و خاک می خورد. انگار که مشکلات 
جــدی تری در پهنه آموزش عالی ایران وجود 

دارد.

 مهم ترین شیوه تدریس چیست؟
در این زمینه با دکتر محمد آریامنش اســتاد 
دانشــگاه گفت و گو کرده ایم. او کــه بیش از 
30 سال اســت تدریس می کند درباره شیوه 
تدریس اســتادان تأکید می کند: بدون شک 
نحوه تدریس استادان در یادگیری دانشجویان 
و حتی مانــدگاری مطالب در ذهن آنان تأثیر 
زیــادی دارد. اگرچه شــیوه تدریس در علوم 
انسانی و علوم پایه و مهندسی نمی تواند یکسان 
باشد ولی بطور کلی در مطالب نظری استادان 
باید پس از تسلط کامل به موضوع به تدریس 

بپردازند. 
به گفته این اســتاد دانشگاه، نمی توان انتظار 
داشــت پیش از اینکه یک مــدرس خودش 
موضوعی را ریشه ای متوجه شده باشد، بتواند 
آن را به دانشــجو بیاموزد و این زمانی ممکن 
خواهد شــد که اســتادان مطالعه خــود را از 
منابع گوناگون تقویت کنند و در حین مطالعه 
پرسش های گوناگونی را از متن مورد نظر طرح 

و به آن ها پاسخ دهند. 

 راه های تقویت تدریس استادان 
تدریسی که بر اســاس پرسش و پاسخ باشد 
نتیجه بهتــری از خود بر جــای می گذارد. از 
طرفی باید سعی در مشارکت دانشجویان برای 
برگزاری همایش ها و کنفرانس های کلاســی 
داشــت. گاهی اوقات وقتی مطالب گوناگون 
بین دانشجویان تقسیم و از آنان خواسته شود 
راجع بــه آن موضوع در کلاس مباحثه کنند، 
همکلاســان وی مطالب را بهتر درک خواهند 

کرد.

 فناوری های نوین به کار آیند 
در خصوص روش های بهبود تدریس اســتادان 
می تــوان به این نکتــه نیز توجه داشــت که 
در موضوعــات عملــی حتماً باید اســتفاده از 
فناوری های روز از جمله نرم افزارهای کاربردی 
را در دســتور کار قرار داد و دانشجویان مکلف 
شوند در گروه های دو یا سه نفره به تمرین های 
کلاســی و میدانی و تهیــه پروژه های عملی 
بپردازند. حتی بازدیدهای میدانی می تواند نقش 

مهمی در یادگیری دانشجویان داشته باشد.

 اظهارات معاون آموزشی دانشگاه تهران 
دکتر حسین حسینی معاون آموزشی دانشگاه 
تهران که پیش از این ســمت، مدیرکل دفتر 
گســترش وزارت علــوم بــود در گفت و گو با 
خبرنگار ما در خصوص شیوه تدریس استادان 
و تأثیر آن بر یادگیری دانشــجویان، می گوید: 
همه این افرادی که به عنوان عضو هیات علمی 
در دانشگاه های کشور مشغول به کار هستند، 
مکتب های گوناگون تدریــس و آموزش را در 
داخل و خارج از کشور طی کرده اند و بر اساس 
آن سابقه ای که گذرانده اند، یک رویه ای برای 
آموزش خودشــان در دانشگاه طی می کنند. 
اگرچه دانشــگاهی مثل دانشــگاه تهران در 
تلاش است در ابتدای ورود هر استاد تازه وارد، 

آموزش ها و مهارت های تدریس را حداقل یک 
بار به عنوان مهارت های موفق تدریس مطرح 
سازد. در این آموزش سعی می شود استادانی 
کــه در تدریس خود موفقیت های بیشــتری 
نسبت به دیگران داشتند به عنوان الگو و مدلی 

برای ارایه بهتر آموزش حضور داشته باشند. 
وی می افزاید: استادان سعی می کنند از حداکثر 
توانایی خود برای آموزش در کلاس ها استفاده 
کنند و این آموزش بلافاصله در معرض قضاوت 
قرار می گیرد. در محیط های دانشــگاهی این 
موضوع میان دانشــجویان مورد بررسی قرار 
می گیرد و البته در سیستم ارزیابی استادان هم 
ثبت می شود که می تواند کارنامه ای کاری برای 

استاد محسوب شود.
به گفته این مقام مسوول، قضاوت در مورد یک 
عضو هیــات علمی یکی از مهمترین اقداماتی 
اســت که دانشــجو در قبال استاد خود انجام 
می دهد اما به نظر می رسد دانشجویان نسبت 
به سیستم ارزیابی هنوز حساس نشده اند و آن 
را جدی نمی گیرند. این در حالی است که بحث 
کیفیت آموزش آنقدر برای دانشــگاه اهمیت 
دارد که دلیــل اصلی به جریان افتادن پرونده 
ترفیع و ارتقا اســتادان هم به شــمار می آید. 
متأسفانه دانشــجویان از این امکان به خوبی 
بهــره نمی برند. به عنوان مثال آنان از عملکرد 
آموزشــی استادی گله دارند اما وقتی سیستم 
ارزیابی استاد را بررسی می کنیم نمره خوبی از 
عملکرد تدریس توسط دانشجو گرفته است. در 
واقع باید تأکید کرد که سیســتم های ارزیابی 
کاملاً امن هستند و استادان اطلاعی از نمره ای 
که دریافت می کنند، ندارند. حســینی اظهار 
می دارد: بحث کیفیت در تدریس استادان یکی 
از امتیازات وتویی آنان برای پیشرفت علمی در 
دانشگاه اســت و اگر استادی در یک شاخص، 
امتیاز خوبی نداشته باشد امکان پیشرفت در 

مرحله بعد ارتقا را پیدا نخواهد کرد.
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دانشگاه نباید تنها در انتشار مقالات ISI پرچمدار باشدبرگه امتحانی متفاوت
 جامعه حرفه ای/ اعظم سعید شاکری راد 

وقتی فردی به جایگاه اســتاد دانشــگاه دست 
می یابــد، تمام تلاشــش را صــرف می کند تا 
دانشــجویان به نمره واقعی خود دست یابند و 
حقی از کســی ضایع نشــود. من در این زمینه به نوبه 

خودم حساسیت بیشتری داشتم. 
همیشه تلاش می کردم تا جدیت بیشتری به خرج دهم 
و دانشــجویان هم به این راحتــی از کلاس هایم نمره 

نمی گرفتند. 
البته شــاید به باور برخی اســتادان محترم این شــیوه 
تدریس هم زیاد مناســب نباشد چون کمتر دانشجویی 
 بــه فکر درس اســت و همــه بگونــه ای طالب مدرک 

هستند.
 با این حال من همیشه تلاش می کنم حقی از دانشجویی 
در امتحان پایان ترم ضایع نشود. بر اساس همین سخت 
گیری، در یکی از ترم های تحصیلی، تجربه بسیار جالبی 

را از این سخت گیری ام به دست آوردم.
 فصل امتحانات پایان ترم از راه رسیده بود و حدود 300 
نفر از دانشــجویانم امتحان داشتند. گاهی وقت ها با این 

همه برگه امتحانی گیج می شوم. 
بــا این حال باید مدیریت کرد تا برگه های دانشــجویان 
اشتباه نشــوند. پس از اینکه به منزل رسیدم، برگه های 
امتحانی یک گروه از دانشــجویان را مقابلم گذاشــتم و 
تصحیح کردم. به اواســط برگه ها که رسیدم چشمم به 

یک برگه امتحانی خورد که اسم نداشت.
 تعجب کــردم اما با خودم گفتم امــکان ندارد چندین 
برگه بدون اســم باشــد. این برگــه را تصحیح می کنم 
و نمــره می دهــم پــس از آن از روی فهرســت اصلی 
 مشخص می شــود صاحب اصلی این برگه کدام دانشجو

 است.

 

در پایــان کار، روی برگه نمره 17.5 را برایش نوشــتم 
اما احســاس کردم نسبت به ســایر برگه ها نمره بیشتر 
 گرفته و اصلًا کمتر دانشجویی چنین نمره بالایی از من 

می گیرد.
 تصمیم گرفتم یک بار دیگر برگه را بررسی کنم. جالب 
بــود که بار دوم نمره کمتری گرفت و 15 دادم. آن برگه 
را هم روی ســایر پاسخنامه ها گذاشتم و سراغ برگه های 

دیگر رفتم. 
دســت آخر دنبال اسم دانشــجویی می گشتم که روی 
برگــه نام و نام خانوادگی نداشــت. وقتی بیشــتر دقت 
کردم متوجه شــدم که کلید پرســش های آن امتحان 
را تصحیــح می کردم و آنقدر حجــم برگه زیاد بود اصلًا 
 متوجه نشــدم که دارم برگه امتحانی خودم را تصحیح 
می کنم. خنده ام گرفت و از آن روز تصمیم گرفتم نسبت 
به دانشجویان در کلاس های درس کمی ملایم تر باشم 
و در نمره دادن هم ســعی کــردم روش های دیگر را در 
پیش بگیرم و به قول امروزی ها دســتم را در نمره دادن 

بالاتر گرفتم. 

 جامعه حرفه ای/ مهدی دزفولی 
متأســفانه آموزش و پژوهش در سال های اخیر 
دچار انحراف شــده اســت. حاکمیت اخلاق در 
دانشــگاه ها بسیار مهم و تاثیر گذار است و شاید 
یکی از دلایل مهاجرت نخبگان ضعف فرهنگ در دانشگاه ها  
باشد. شرایط محیطی، عقده حقارت نسبت به غرب و نبود 
جاذبه در کشور اصلی ترین دلیل مهاجرت است. مسؤولان 
برای ممانعت از این مهاجرت ها باید برای دانشجویان ایجاد 
جاذبه کنند و شرایط اقتصادی مناسبی را برای آن ها فراهم 
سازند تا این نخبگان بتوانند در محیطی آرام و امن آینده 

ایران را رقم بزنند.
با رفتن دانشجویان به خارج از کشور برای دوره ای محدود 
نمی توان مخالف بود و حتی گذراندن یک دوره کوتاه چند 
ماهه در خارج در مقطع دکترا برای دانشجویان تحصیلات 
تکمیلی مفید است تا بتوانند محیط آنجا را تجربه کنند. 
امــا آن ها باید برای تکمیل دوره دکترا به ایران بازگردند و 
برای ایران و آیندۀ آن تلاش کنند. اما در ایران هم می توان 
کارهای علمی درجه اولی انجام داد. در شــرایط کنونی در 
ایران هم می شود تحقیقات علمی خوب انجام داد، با وجود 
اینترنت و حضور در کنفرانس هــای بین المللی می توان 

همگام با جهان پیشرفته در علم پیش رفت.
پای درد دل بســیاری از دانشجویان نشســته ام. آن ها از 
نامهربانی استادان گرفته تا بروکراسی های دانشگاه شکایت 
دارند. نباید با دانشــجویان با خشونت رفتار کرد. استادان 
باید با دانشجویان مهربانانه و البته سختگیرانه برخورد کنند، 
باید آن ها را دلگرم کرد، باید شرایطی برایشان فراهم کرد 
تا با امیدواری در کشورشان بمانند، خدمت کنند و آینده 
کشورشان را بسازند.مســؤولان دانشگاه باید تمام اهتمام 
خود را در بکارگیری و جذب دانشــجویان و استادان قوی 
بکار گیرند و باید در جذب اعضای هیات علمی بسیار دقت 

کنند، لازم اســت آن ها با استادان با تجربه مشورت کنند 
و اجازه ندهند با حضور اســتادان و دانشجویان ضعیف و 

متوسط اصالت این دانشگاه دچار تزلزل شود. 
اخلاق حاکم در نظام های دانشگاهی در این سال ها بسیار 
دور از شأن انسانی بوده است. این روال باید به کلی عوض 
شــود و مقوله اخلاق در اولویت همه امور قرار گیرد. نباید 
کمیت فدای کیفیت شــود، دانشگاه نباید فقط در انتشار 
مقالات ISI پرچمدار باشد، آموزش و پژوهش تنها به چاپ 
مقاله نیست. نباید به ظرفیت های داخلی دانشگاه بی توجه 
بود. باید به دانشجویان بها داد و آنان را دلگرم ساخت. نسل 
جوان ما نیز باید قدر استادان و پیشکسوتان خود را بدانند 
با آن ها در کمال احتــرام رفتار کنند. آن ها نباید بگذارند 

شهرت خوب دانشگاه فدای پردیس های دانشگاه شود.
از مسوولان دانشگاه می خواهم که به ناهنجاری های موجود 
رسیدگی کنند، و در راستای رفع آن ها و حاکمیت اخلاق 
در محیط دانشگاه و حاکمیت معیارهای درست سنجش 
آموزش و پژوهش بیش از پیش تلاش کنند. متأسفانه در 
زمان حاضر کمیت گرایی جای توجه به کیفیت را گرفته 
است و این می تواند دانشگاه را از طی مسیر درست باز دارد.

دغدغه حرفه ایخاطره حرفه ای

 جامعه حرفه ای/ سعیده بخشــی  اینجا قرار است شما از 
خودتان و دغدغه ها، تلخی ها و شیرینی های کار حرفه ای تان برایمان 
بنویسید. می خواهیم پلی باشیم بین خودمان، شما و آن هایی که 
قرار است گوش شنوایی باشــند یا گرهی از کار دیگری باز کنند. 
پیام هایتان را به سامانه 3000737274 ارسال کنید. برای اینکه 
پیام شما در همین صفحه منتشر شود می توانید در ابتدای پیام خود 

عبارت »جامعه حرفه ای« را ذکر کنید.
علیرضا رزم آهنگ )648....0917 ( استاد دانشگاه فسا می گوید: 

ناهماهنگی های جذب استاد در بسیاری از دانشگاه ها مشاهده 
می شــود. متأســفانه بحث بومی گزینی در دانشگاه ها رعایت 
نمی شــود. استادانی که تازه کار هســتند باید در دانشگاه های 
محل زندگی خود به کار گمارده شــوند در حالیکه کمتر این 
اتفاق رخ می دهد و بیشتر استادان که دارای سابقه علمی خوبی 
هســتند به دانشگاه های کلانشهرها معرفی می شوند. در حالی 
که دانشــگاه هایی مثل فسا و کازرون که تازه تاسیس اند بدون 

استاد می مانند. 
به گفته این استاد دانشگاه، به طور طبیعی بیشتر دانشجویان 

تمایل دارند در دانشــگاه محل زندگــی خود تحصیل کنند و 
همین موضوع سبب شده جمعیت دانشجویی به دانشگاه های 
تازه در شهرســتان ها هجوم بیاورند اما نسبت استاد به دانشجو 
اصلاً رعایت نمی شود چرا که با کمبود استاد مواجه ایم. در سال 
تحصیلی جدید، حدود 40 دانشجو با یک استاد کلاس دارند که 
این استاد نمی داند تکالیف کلاسی دانشجویان را چک کند یا به 

تدریس بپردازد. 
حسین پناه زاده استاد دانشگاه گیلان) 543...0919 ( می گوید: 
انتهای سال تحصیلی گذشته به استادان وعده هایی در خصوص 
پرداخت کسری های حقوقی داده شد. اما تاکنون این وعده عملی 
نشده است. بهانه هایی مثل مشکلات مالی وزارت علوم و پیگیری 
از سازمان برنامه و بودجه، پاسخی است که مدام مسوولان به ما 
می دهند اما پس از گذشت چهار تا پنج ماه از این وعده ها، باید 
این پرسش را مطرح کرد که چرا مسوولان دانشگاه ها وعده هایی 

می دهند که از عهده اجرای آن بر نمی آیند؟
این استاد دانشگاه تأکید می کند: سال گذشته هم همین مشکل 
برای استادان وجود داشت و کسری های حقوقی ما را پرداخت 

نکردند. 
وقتی استاد تأمین نیست و به خاطر فروتنی و جایگاهی که دارد، 
امکان اعتراض در روز روشن را هم ندارد پس تکلیف چیست؟ 
بالاخره ما استادان هم شغل دومی نداریم که بتوانیم به درآمد آن 

تکیه کنیم. وزارت علوم باید در این زمینه با دستگاه های مرتبط 
هم اندیشی کند. امیدواریم در سال تحصیلی جدید این مشکل 

حل شود و کسری حقوق ها را دریافت کنیم. 
حمیدرضا آهنگ)879...0917( اســتاد دانشــگاه سیستان و 
بلوچســتان درباره تأکید اســتادان بر سیســتم نمره دهی به 
دانشجویان می گوید: گاهی قوانین و مقررات جالبی از سیستم 
نمره دهی برخی اســتادان می شــنویم که احساس می کنیم 
دانشگاه را با پادگان اشتباه گرفته اند. باید این واقعیت را پذیرفت 
که دانشجویان کمتر به فکر درس و کسب علم هستند و بیشتر 
علاقمند به دریافت نمره و گرفتن مدرک تحصیلی. یعنی شوق 
و انگیزه کافی در آنان برای درس خواندن وجود ندارد. بنابراین 
بایــد تلاش کرد طوری نمره داد و تدریس کرد نه تنها به نمره 
شایسته دست یابند بلکه در طول یک ترم آموزش بتوانند چیزی 

یاد بگیرند.
به گفته این استاد دانشگاه، متأسفانه سیستم آموزشی استادان 
در بیشتر دانشگاه ها ایرادهای اساسی دارد. برخی استادان فکر 
می کنند باید از مقام بالای خود استفاده فراوان ببرند تا بتوانند 
هــر آنچه که می خواهند و می گویند را در کلاس عملی کنند؛ 
در حالی که این سیستم دقیقاً پاسخ عکس می دهد و کیفیت 
تدریس را در پایان ترم با نمره های پایین دانشــجویان می توان 

مقایسه کرد. 

نسبت استاد به دانشجو 
رعایت نمی شود

سامانه پیامکی:   3000737274 

حرف ها و حرفه ها
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